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ABSTRAKT  

V t®to bakal§Śsk® pr§ci popisuji postup vĨroby kr§tk®ho animovan®ho filmu 4 Palce. Uv§-

d²m zde celkovĨ proces tvorby a to od prvotn² myġlenky pŚes zpracov§n² sc®n§Śe aģ po 

vĨslednou realizaci. 

  

Kl²ļov§ slova: kreslenĨ animovanĨ film, mobiln² telefon, 4 palce, JiŚ² MachŢ   

 

 

 

ABSTRACT 

In this thesis I describe the production of a short animated film 4 Inches. I mention the 

overall creative process from the original idea through the processing of the script to the 

final realization. 

 

Keywords: hand-drawn animated movie, mobile phone, 4 inches, Jiri Machu
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ĐVOD 

 BŊhem studia na UniverzitŊ Tom§ġe Bati jsem mnohokr§t pŚemĨġlel nad svou ba-

kal§Śskou prac². PŚemĨġlel nen² to spr§vn® slovo. řekl bych, ģe jsem sp²ġe o t®to pr§ci 

pouze snil. S radost² si pouġt²m hudbu psychedelick® atmosf®ry, zavŚu oļi a nech§m se 

un§ġet vlastn²mi ġ²lenĨmi vizemi. PŚedpokl§dal jsem, ģe proces vĨroby bakal§Śsk®ho filmu 

bude v²cem®nŊ stejnĨ. VytvoŚ²m surre§lnou sekvenci a na n² nav§ģu sekvenc² jeġtŊ v²ce 

surre§lnŊjġ². VŊŚ²m, ģe takto by to dopadlo nebĨt fenom®nu, kterĨ ve mnŊ probudil nutk§n² 

okomentovat spoleļnost formou audiovizu§ln²ho d²la. 

 MĨm c²lem nebylo pouze vytvoŚit film, kterĨ pobav² svĨm komedi§ln²m zpracov§-

n²m, ale hlavnŊ d²lo, kter® za vġ²m t²m humorem nese jasnou myġlenku a pouļen². Na dru-

hou stranu se nesnaģ²m vytv§Śet ohromnŊ siln® poselstv² a k§rat div§ka, ponŊvadģ pokud 

nosn§ myġlenka jak®hokoli filmu sklouzne ke kĨļi, vĨslednĨ sn²mek ztrat² veġkerou pŢso-

bivost.   

V t®to pr§ci detailnŊ rozeb²r§m celkovĨ proces vĨroby takov®ho d²la a to od poļ§-

teļn²ho n§padu aģ k samotn®mu konci. Snaģ²m se zde co nejl®pe popsat m® myġlenkov® 

pochody pŚi jednotlivĨch f§z²ch realizace. Nutno zdŢraznit, ģe pŚi procesu tvorby bakal§Ś-

sk®ho filmu pŢsob²m nejenom jako anim§tor, ale tak® jako sc®n§rista, reģis®r i kameraman. 

Je tedy velice dŢleģit® vŊnovat mnoho ļasu pŚ²pravŊ jeġtŊ pŚed prvn² nakreslenou ļ§rou. 

Jak jsem se s tŊmito rolemi popral a jakĨm vizu§ln²m stylem jsem pot® zpracoval myġlen-

ku naleznete v t®to bakal§Śsk® pr§ci. 
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I.   TEORETICKĆ ĻĆST 
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1 PřĉPRAVNĆ FĆZE 

Pro kaģd®ho kreativn²ho ļlovŊka je pŚi procesu vĨroby d²la nejtŊģġ² samotnĨ zaļ§tek. 

Tento fakt se samozŚejmŊ nemŊn² u jednotlivĨch odvŊtv² umŊleck®ho universa, jelikoģ na 

poļ§tku vģdy stoj² myġlenka (ļi jist® nutk§n²). A to mŢģe jednotlivce zaskoļit, protoģe 

pr§vŊ ona idea mŢģe bĨt jak§koli. Zn§te ten pocit, kdyģ se objev²te v obrovsk®m obchodŊ a 

najednou v§s paralyzuje nemoģnost vĨbŊru, jelikoģ je nab²zen®ho zboģ² prostŊ pŚ²liġ mno-

ho? Tak teŅ si pŚedstavte, ģe je takovĨ obchod nekoneļnĨ. Tento pocit se pŚi tvorbŊ baka-

l§Śsk®ho filmu jeġtŊ n§sob², ponŊvadģ cesta k vĨsledku trv§ nŊkolik mŊs²cŢ a vĨslednĨ 

produkt by mŊl v r§mci p§r minut prezentovat nabyt® zkuġenosti tŚ²let®ho studia. NemluvŊ 

o tom, ģe tvŢrce zast§v§ vġechny funkce filmov®ho ġt§bu v jedn® osobŊ. Nakonec jsem se 

upnul k jednomu jist®mu n§padu, protoģe tak jako kaģdĨ jinĨ kreativec moc dobŚe v²m, ģe 

cesta je c²lem. D²ky tomu si nemus²m dŊlat velk® starosti, pokud mŊ v²ra v myġlenku 

v prŢbŊhu pr§ce opust², jelikoģ m§ snaha o vĨvoj mĨch technickĨch dovednost² tyto po-

chyby zniļ².  

 

1.1 Hled§n² n§mŊtu 

Kdyģ skonļil druhĨ roļn²k studia, spadl mi k§men ze srdce. Za ty dva roky jsem ni-

kdy nebyl zrovna dvakr§t nadġenĨ za t®mata, kter® jsme mŊli zpracov§vat jakoģto semi-

n§rn² pr§ce. Proto jsem c²til velk® uvolnŊn² pŚi zjiġtŊn², ģe n§mŊt bakal§Śsk® pr§ce je 

v naġich rukou. Tento pocit mi samozŚejmŊ (podle ¼vodu t®to kapitoly) moc dlouho nevy-

drģel a zanedlouho se m® rozpoloģen² obr§tilo o 180 stupŔŢ. Proto jsem si Śekl, ģe nech§m 

myġlenku, aby pŚiġla ona za mnou, m²sto abych usilovnŊ hledal j§ ji. A tak se i stalo. 

L®to po konci druh®ho roļn²ku jsem str§vil na MaltŊ, kde jsem kromŊ role pl§ģov®ho 

povaleļe tak® zast§val roli ļ²ġn²ka v jedn® nejmenovan® luxusn² restauraci. Malta je, jak 

zn§mo, letn² destinac² pro mnoh® Evropany. A pr§vŊ ti bohatġ² z tŊchto vĨletn²kŢ volili 

jako m²sto k nasycen² svĨch ģaludkŢ restauraci, ve kter® jsem j§ pracoval. BohatĨ vŊtġinou 

znamen§ technologicky vyspŊlĨ, ļ²mģ chci Ś²ct, ģe valn§ vŊtġina n§vġtŊvn²kŢ vlastnila nej-

novŊjġ² mobiln² telefony alias mobiln² vŊznice. Tito lid® svou veġkerou soci§ln² interakci 

proģ²vali na obrazovk§ch svĨch nablĨskanĨch telefonŢ. Nebylo moģn® se vyhnout inspira-

ci v t®to problematice, jelikoģ byla a je opravdu kaģdodenn² a do oļ² bij²c². Tato mobiln² 

z§vislost se samozŚejmŊ netĨk§ pouze bohatĨch lid², ale ¼plnŊ vġech soci§ln²ch vrstev. J§ 
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si vġak dŢleģitost problematiky uvŊdomil poprv® v pr§ci bŊhem interakce s tŊmito interak-

ce-neschopnĨmi lidmi. Moje pobouŚen² nad chov§n²m tŊchto lid² bylo natolik siln®, ģe 

jsem se k t®matu mobiln²ch telefonŢ v dneġn²m svŊtŊ potŚeboval nŊjak vyj§dŚit. R§zem 

jsem tedy vŊdŊl, ģe mi t²mto svŊt nab²z² ide§ln² n§pad ke zpracov§n². 

O s²le t®to myġlenky jsem se ujistil zavzpom²n§n²m na dalġ² situace, kdy mne mobil-

n² telefony dok§zaly vytoļit (ne¼mysln§ slovn² hŚ²ļka). Na podzim roku 2010 jsem kr§tce 

pobĨval v Holandsku. Rozhodnuti okusit plody m²stn²ch pŊstitelŢ jsme se s kamar§dy vy-

dali do nejbliģġ²ho coffee shopu.  UvnitŚ sedŊlo kolem velk®ho stolu cca 10 mladistvĨch. 

KaģdĨ z nich up²ral zrak na svŢj mobil a nikdo nepronesl ani slovo. ĻlovŊk by se b§l, ģe 

snad ani nedĨchaj². 

SamozŚejmŊ bych zde jeġtŊ mohl jmenovat daleko v²ce kaģdodenn²ch situac², do kte-

rĨch se ponŊkud pŚirozenŊ, avġak nepr§vem, mobiln² telefony dostaly, ale to nen² nutn®. 

Zaprv® je dnes bohuģel kaģdĨ moc dobŚe zn§ a za druh® tyto momenty pŚehnanŊ zachycuji 

ve sv® pr§ci. 

 Nutno podotknout, ģe od chv²le co mnŊ napadla tato myġlenka jiģ ubŊhly 2 roky 

(jelikoģ jsem absolvov§n² bakal§Śsk®ho roļn²ku o rok posunul) a j§ zjistil, ģe rozhodnŊ 

nejsem jedinĨm ļlovŊkem, kterĨ m§ potŚebu se k tomuto t®matu vyj§dŚit. Od t® doby jsem 

na internetu spatŚil p§r sn²mkŢ, kter® Śeġ² problematiku mobiln²ch telefonŢ velice umnŊ. 

NapŚ²klad kr§tkĨ film s n§zvem I Forgot My Phone od uģivatelky ĂcharstarleneTVñ z²skal 

na serveru Youtube do dneġn²ho dne necelĨch 48 mili·nŢ shl®dnut², coģ jasnŊ dokazuje, ģe 

nen² jedin§, koho pŚ²tomnost mobilŢ v dneġn² spoleļnosti znepokojuje. Takģe po zjiġtŊn², 

ģe mŢj n§pad nebude origin§ln² jsem nijak nebŊdoval, protoģe jsem vŊdŊl, ģe se m® zpra-

cov§n² od tŊch ostatn²ch liġ². 

  

1.2 N§mŊt 

N§mŊtem moji pr§ce bude tedy pŚehnanĨmi zpŢsoby uk§zat absurditu dneġn²ho mo-

biln²ho svŊtu formou kr§tkĨch gagŢ. Tyto gagy poj² postava hlavn²ho hrdiny, jehoģ sledu-

jeme v prŢbŊhu jeho ģivota v situac²ch, ve kterĨch mŢģu efektivnŊ prezentovat zlozvyky 

lid² z§vislĨch na sv®m mobilu 
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2 SC£NĆř 

Po nalezen² spr§vn®ho n§mŊtu bylo pro mŊ velice dŢleģit® vybrat ty spr§vn® ģivotn² 

situace, ve kterĨch se stal mobiln² telefon pomocn²kem nebo sp²ġe - minim§lnŊ v mĨch 

oļ²ch -  jistou drogou majitele. Ve struļnosti se d§ Ś²ct, ģe se jedn§ o situace, ve kterĨch 

telefonu nebylo nikdy zapotŚeb² a proto mŊ nyn² jimi infikovan§ spoleļnost pobudila 

k audiovizu§ln²mu koment§Śi. V n§sleduj²c²ch Ś§dc²ch se budu vŊnovat popisu jednotli-

vĨch sc®n a zaj²mavostem s nimi spojenĨmi. 

 

2.1 Tvorba sc®n§Śe 

PŚed poloģen²m tuģky na pap²r jsem si uvŊdomil, ģe n§pady nemohou vych§zet pou-

ze z m® hlavy, ale nĨbrģ budu potŚebovat pomoc kolektivn²ho vŊdom², kdyģ uģ se toto t®-

ma tĨk§ vġech. Sedl jsem si tedy s kamar§dy a zaļal se jich vypt§vat, copak je ġtve na 

dneġn² spoleļnosti v souvislosti s mobily. Ani jsem si nest²hal vġechno zapisovat, protoģe 

kaģdĨ z nich mŊl velice mnoho pŚipom²nek, coģ mŊ jen utvrdilo v tom, ģe jsem t®ma vy-

bral spr§vnŊ. Pot® jsem oddŊlil zrno od plevele, coģ v m®m pŚ²padŊ znamenalo vybrat situ-

ace, kter® jsem schopen efektivnŊ zpracovat.  

Nejprve mus²m podotknout jeden velice dŢleģitĨ fakt. PŢvodn² sc®n§Ś m®ho filmu 

byl pouze sledem jednotlivĨch situac² bez konkr®tn²ch postav, kter® by tyto sc®ny spojova-

ly dohromady. Jedin® logick® poj²tko v n§vaznosti sc®n byl posun protagonistŢ o p§r let ļi 

generaci, coģ pro mŊ zpoļ§tku byl ponŊkud probl®m, protoģe smartphony jeġtŊ nejsou 

v naġ² spoleļnosti hluboce zakoŚenŊn®. Nicm®nŊ vŊŚ²m, ģe dneġn² ml§deģ od svĨch zvyk-

lost² jen tak neupust², obzvl§ġŠ pokud se technologie bude vyv²jet v ohledu pŚirozenŊjġ² 

integrace do naġich ģivotŢ a proto tak® douf§m, ģe div§ci nebudou (ve sc®nŊ na konci 

sn²mku) mobilem ve starcovĨch rukou vyvedeni z m²ry. 

 Po seps§n² jednotlivĨch gagŢ jsem tedy zaļal pŚemĨġlet jak a proļ za sebe seŚadit 

jednotliv® sc®ny. S Pavlem (Ģ§ļkem ï vedouc²m pr§ce) a kamar§dy z audiovize jsem hod-

nŊ diskutoval o moģn® funkļnosti tŊchto sc®n a funkļnosti celkov®ho d²la a nikdo nemŊl 

ģ§dnou velkou vĨtku. Coģ mi pŚiġlo ponŊkud podezŚel® a tak jsem se jeġtŊ dohodl na kon-

zultaci s ļlovŊkem nejpovolanŊjġ²m ï panem profesorem Hejcmanem. Ten se mŊ po vy-

slechnut² okamģitŊ dot§zal, proļ jsem vynechal dŊjovou linii a hned nato dodal, ģe ten pŚ²-
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bŊh v tom sc®n§Śi je, jenom ho mus²m trochu poupravit. A samozŚejmŊ mŊl pravdu. DobŊ-

hl jsem domŢ, okamģitŊ pŚepsal vġechny situace a t²m vznikl vĨslednĨ sc®n§Ś. 

 Najednou se pŚede mnou objevila povinnost vybrat hlavn² postavy, coģ byla povin-

nost, kter® jsem se dlouhou dobu z§mŊrnŊ vyhĨbal. Vybudovat postavu tak, aby div§ci 

s nadġen²m hltali jej² veġker® poļ²n§n², je podle mne jeden z tŊģġ²ch sc®n§ristickĨch ¼kolŢ. 

Pak jsem si uvŊdomil, ģe v m®m pŚ²padŊ mi o sympatie z div§kovy strany nejde. MŢj pŚ²-

bŊh je sp²ġe emocemi nezabarven® pozorov§n² relativnŊ smutn®ho ģivota hlavn² postavy. 

Coģ byl tak® dŢvod, proļ jsem nakonec ani nechtŊl sv®ho hlavn²ho hrdinu (i jeho manģelku 

a d²tŊ) pro sebe jakkoli pojmenov§vat. Div§k se tedy s postavami sģ²v§ ne na z§kladŊ sym-

pati², ale na z§kladŊ spoleļnĨch zkuġenost², jelikoģ urļitŊ vġichni mnoho vyobrazenĨch 

situac² zaģili na vlastn² kŢģi. 

 JeġtŊ bych r§d dodal, ģe pŚi pŚemĨġlen² nad t²m, v jak dlouh®m ļasov®m ¼seku se 

bude mŢj pŚ²bŊh odv²jet jsem si vzpomnŊl na ļasosbŊrn® dokumenty Heleny TŚeġt²kov®. 

V jejich filmech uk§zkovŊ zn§zorŔuje, jak jistĨ probl®m pŢsob² na ļlovŊka v prŢbŊhu vŊ-

kŢ. A jelikoģ v m®m d²le ukazuji, jak mŢģe na jedince telefon negativnŊ pŢsobit bŊhem 

cel®ho ģivota, rozhodl jsem se zabrat skoro celĨ ģivot hlavn² postavy, samozŚejmŊ vyb²ra-

j²ce pouze jist® momenty. 

 

2.2 Liter§rn² sc®n§Ś 

 Đvodn² sc®na, jak uģ to tak u ¼vodn²ch sc®n bĨv§, je pouhĨm vstupem a pŚev§ģnŊ 

l§kadlem do virtu§ln²ho svŊta a v m®m pŚ²padŊ se problematikou mobiln²ch telefonŢ 

v naġich ģivotech jeġtŊ nezabĨv§. Mus²m zde uv®st, ģe tato sc®na je pro mne hlavn²m dŢ-

vodem, proļ jsem se vŢbec pustil do tohoto filmu. Kdyģ jsem si ji poprv® pŚedstavil ve sv® 

hlavŊ, tak jsem okamģitŊ vŊdŊl, ģe tento n§pad mus² bĨt realizov§n. Ve struļnosti - chlapec 

za¼toļ² na Jeģ²ġe, Jeģ²ġ d²ky nŊmu povstane, z Jeģ²ġe se stane Steve Jobs, obdaruje chlapce 

za jeho sluģbu mobilem a chlapcova cesta omezenĨm ģivotem mŢģe zaļ²t. KaģdĨ chytrĨ 

div§k okamģitŊ pochop², ģe toto je jasn§ nar§ģka na kult osobnosti Steva Jobse, v tomto 

pŚ²padŊ ve formŊ pŚirovn§n² k Jeģ²ġi Kristovi. Je tomu uģ nŊjakĨ ļas, co jsem vidŊl doku-

ment, ve kter®m lid® vġech vrstev a povol§n² vyzn§vali svou l§sku k panu Jobsovi a jeho 

marketingovĨm postupŢm. Sice ġlo o americkĨ dokument, tud²ģ mus²m poļ²tat 

s nezdravou d§vkou sentimentu, nicm®nŊ mŊ tyto aģ fanatick® reakce neskuteļnŊ pobouŚi-
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ly.  OkamģitŊ jsem zaļal pŚemĨġlet, kter® ostatn² nadġence jsem vidŊl o sv® modle mluvit 

s takovĨmi jiskrami v oļ²ch jako pr§vŊ tyto lidi a ihned mŊ napadli lid® poboģn². RozhodnŊ 

jsem nechtŊl pŚirovn§vat zakladatele Applu k Mohamedovi, na to jsem aģ moc pouļen ze 

situac² ned§vn® historie (napŚ²klad pŚ²pad holandsk®ho novin§Śe Theo van Gogha). Daleko 

pŚ²jemnŊjġ² pro mŊ bylo vyuģ²t ĂnejdŢleģitŊjġ² vedlejġ² postavyñ kŚesŠanstv² ï Jeģ²ġe Krista. 

Z jistĨch osobn²ch dŢvodŢ m§m ke kŚesŠanstv² veskrze negativn² pŚ²stup a proto pro mne 

nebyl probl®m vyuģ²t postavy jedin®ho syna P§na Boha. Nav²c si mysl²m, ģe tato ¼vodn² 

sc®na Jeģ²ġe nikterak nezesmŊġŔuje, i kdyģ vŊŚ²m, ģe by radik§ln² kŚesŠan® naġli mnoho 

argumentŢ, jak mi toto tvrzen² vyvr§tit. Nicm®nŊ zp§tky k pŚ²bŊhu. 

 N§sleduj²c² sc®na n§s posouv§ o dobrĨch 10 let dopŚedu na m²sto, na kter®m uv§-

d²m dalġ² postavu, ģivotn² partnerku hlavn²ho hrdiny. PŚi pŚemĨġlen², kter® fenom®ny spo-

jen® s mobiln²m svŊtem chci ve sv®m filmu zesmŊġnit, mŊ jako jeden z prvn²ch napadl 

trend duckface (, kterĨ bude pravdŊpodobnŊ nepochopen starġ²mi generacemi). Jedn§ se o 

vyġpulen² rtŢ do tvaru kaļeŚ²ho zob§ku, coģ je technika, kterou velice ļasto aplikuj² puber-

t§ln² dŊvļata pŚi focen² autoportr®tu, kter§ vznikla spoleļnŊ s uveden²m prvn²ch telefonŢ 

s fotoapar§tem. Napadlo mŊ tedy rovnou pŚidŊlat obrovskĨ zob§k na tv§Śe mladĨch d²vek a 

i pŚes evidentn² nesmysln® znetvoŚen² tv§Śe uk§zat jejich spokojenost. Ide§ln²m m²stem pro 

proveden² t®to operace je samozŚejmŊ plastick§ chirurgie. Smyslem nebylo uk§zat samotnĨ 

proces pŚemŊny, proto mi postaļ² z§bŊr na plastickou chirurgii zvenļ² a t²m rovnou mohu 

uk§zat z§jem o tuto proceduru d²ky nekoneļn® ŚadŊ z§jemcŢ. Na konci Śady stoj² naġe hr-

dinka, jak jinak neģ zabr§na do obrazovky sv®ho mobilu. N§sleduje stŚih na ļerstvŊ upra-

ven® sleļny, chlapce kolem nich proch§zej²c²ho a n§slednĨ n§raz a sezn§men² s jeho nast§-

vaj²c². PouhĨm ¼smŊvem sleļna naznaļuje sympatie k mlad²kovi a beze slov mŢģeme pŚe-

j²t na dalġ² spoleļnou sc®nu protagonistŢ. 

 Objevujeme se v restauraci, kde vid²me sedŊt u stolu kluka s holkou. Touto sc®nou 

chci uk§zat, jak se mlad² lid® bav² v restaurac²ch a hospod§ch. V Ļesk® republice toto na-

ġtŊst² nen² takovĨ probl®m, ale ze svĨch cest po svŊtŊ v²m, ģe je toto velmi oģehav® t®ma, 

kter® vy¼stilo v nov§ pravidla v mnoha podnic²ch, jako tŚeba miska na mobily u vstupu, ļi 

ponŊkud vtipnŊjġ² a drastiļtŊjġ² verze ï vyt§hneġ-li v podniku svŢj mobil, vrchn² tŊ bude 

nutit k n§hradŊ pŚ²stroje za pivn² t§cek. Objevuje se ļ²ġn²k, pokl§d§ pokrmy na stŢl a naġe 

postavy se okamģitŊ pouġt² do focen² j²dla. N§sleduje vyhn§n² situace do absurdity, kde 

kaģd§ dalġ² fotka, kterou spatŚ²me, trumfuje, co se kreac² s j²dlem tĨļe, tu pŚedeġlou.  



UTB ve Zl²nŊ, Fakulta multimedi§ln²ch komunikac² 16 

 

 NepotŚebuju se zatŊģovat rozeb²r§n²m dalġ²ch spoleļnĨch romantickĨch situac², 

pŚece jenom vyb²r§m ty hlavn² ģivotn² situace kaģd®ho p§ru, a proto z prvn²ho rande nava-

zuji pŚ²mo na svatbu. Posouv§me se v ļase znovu pŚibliģnŊ o 10 let. V t®to sc®nŊ jsem se 

rozhodl pouģ²t mobiln² telefon jako pŚ²stroj, kterĨ dnes (ļi teoreticky v budoucnosti, pokud 

bereme v potaz, ģe se ¼vodn² sc®na odehr§v§ v souļasnosti) zvl§d§ opravdu vġechno, coģ 

vyjadŚuju jak jinak neģ gagem. V tomto pŚ²padŊ je gagem mobiln² aplikace, kter§ navazuje 

atmosf®ru svatby. Sc®na samozŚejmŊ konļ² tak jako kaģdĨ jinĨ svatebn² obŚad ï polibkem, 

kterĨ je z§hy naruġen samotnĨm ģenichem, kterĨ si tento moment okamģitŊ fot², coģ jed-

noznaļnŊ naznaļuje, jak si tento ļlovŊk kaz² kaģdou ģivotn² situaci. (Coģ se mŢģe zd§t jako 

vtipn§ chv²le, ale opak je pravdou. Staļ² si na internetu naj²t jistou americkou svatbu, na 

kter® nevŊsta tweetuje, zat²mco stoj² pŚed olt§Śem. Pohled na ģenichovu tv§Ś znaļ² v²c neģ 

obrovsk® zklam§n².)  

 Jak jsem jiģ zm²nil v pŚedchoz²m odstavci, ve sv®m filmu prezentuji ty hlavn² ģi-

votn² chv²le, tud²ģ logickĨm krokem od svatby je uveden² nov®ho ļlena do rodiny, tedy 

porod. ĻasovĨ posun tentokr§t nen² tak velkĨ, dejme tomu 5 let. Ocit§me se na porodn²m 

s§le, kde jako prvn² spatŚ²me pana prim§Śe a za n²m mnoho sestŚiļek a internistŢ. Vġichni 

se krļ² u lŢna naġ² hlavn² ģensk® postavy a takt®ģ vġichni, kromŊ pana prim§Śe, zazname-

n§vaj² tuto ud§lost na sv® mobiln² telefony. N§sleduje stŚih na manģela, kterĨ t®to situaci 

(jako spr§vnĨ mobiln² fanatik) nevŊnuje pŚ²liġ velkou pozornost a hlavu m§ zaboŚenou kde 

jinde, neģ ve sv®m displeji a hned pot® nast§v§ samotnĨ porod. PŚ²mo tato situace je ve 

filmu, jak se Ś²k§, animov§na zvukem (Ăpuk!ñ a breļ²c² d²tŊ) naļeģ muģ, kterĨ si uvŊdomu-

je dŢleģitost t®to chv²le, omdl²v§. Nyn² vid²me chlapeļka, kter® v ruce tŚ²m§ novĨ mobil, 

jehoģ nab²jec² kabel, stejnŊ jako pupeļn² ġŔŢra, vych§z² z dŊlohy. T²m chci jednoznaļnŊ 

naznaļit, jak se dŊti v ¼tl®m, v tomto pŚ²padŊ ran®m vŊku sģ²vaj² s mobiln²mi telefony. 

SestŚiļka hbitŊ vykoukne zpoza pana prim§Śe a pŚestŚihuje jak pupeļn² ġŔŢru, tak nab²jec² 

kabel telefonu. Prim§Ś tedy n§slednŊ pŚed§v§ d²tŊ do n§ruļe matky (, zat²mco otec nad§le 

leģ² v bezvŊdom² na podlaze), kter§ jej samozŚejmŊ pŚij²m§ se slzami v oļ²ch. D²tŊ se cho-

v§ jako kaģd® jin® novorozenŊ do chv²le neģ nad hlavou pozved§ svŢj mobil a spoleļnŊ se 

svou matkou vytv§Śej² pro fotku pŚehnan® vĨrazy. T²mto chci naznaļit, jak se nŊkteŚ² lid® 

faleġnŊ prezentuj², kdyģ fot² sv® autoportr®ty. Coģ vlastnŊ ¼zce souvis² s fenom®nem 

duckface, kterĨ jiģ popisuji ze zaļ§tku filmu. Po dokonļen² fotky d²tŊ znovu pŚech§z² do 

pŚirozen®ho breku kaģd®ho novorozenŊte. 
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 N§sleduj²c² sc®na jiģ nen² tak ģivotnŊ dŢleģit§ jako ty pŚedchoz². Odehr§v§ se pŚi-

bliģnŊ znovu pŊt let po porodu. Ocit§me se v obĨvac²m pokoji rodinky, kde jako prvn²ho 

spatŚ²me chlapce sed²c²ho na zemi se zrakem upŚenĨm kde jinde, neģ do mobilu a vedle nŊj 

sed² nov§, avġak kr§tce ¼ļinkuj²c² postava a tou je rodinnĨ pes. Na prvn² pohled je n§m 

jasn®, ģe mu rodinka ned§v§ poŚ§dnŊ naj²st, to proto, ģe svŢj veġkerĨ ļas tr§v² se svĨm 

smartphonem. Matka ledabyle hod² chlapci na hlavu koblihu, chlapec ji okamģitŊ j² a pes 

pouze unavenŊ sleduje tuto situaci. Chlapec se na nŊj ledabyle pod²v§ a uvŊdom² si, proļ je 

postaviļka v jeho mobiln² hŚe tak neġŠastn§ a virtu§lnŊ krm² svou pŚ²ġerku, zat²mco pes 

um²r§. Z§bŊr na celĨ pokoj prozrazuje, ģe rodina sed² u zapnut® televize, pŚestoģe j² nikdo 

nesleduje. Na obrazovce vid²me extr®mnŊ nadġen®ho japonsk®ho moder§tora, kterĨ 

v reklamŊ uv§d² mnoh®, nutno Ś²ci, ģe pŚehnanŊ absurdn² vymoģenosti pro mobiln² telefo-

ny. PŚestoģe jsou tyto doplŔky neskuteļnŊ stupidn², moder§tor svou extravaganc² odtrhuje 

rodiļe od svĨch mobilŢ, naļeģ trendu-chtivĨ rodiļe ut²kaj² ze svĨch kŚesel do obchodu, 

zat²mco chlapec nad§le sed² na sv®m m²stŊ. Chci v t®to sc®nŊ pouk§zat na fakt neust§l®ho 

vĨvoje mobiln²ch telefonŢ, ale hlavnŊ zn§zornit jak jsou lid® i d²ky drobnĨm detailŢm 

chtiv² poŚ§d nejmodernŊjġ²ch trendŢ. Nar§ģ²m t²m napŚ²klad na ohl§ġen² nov®ho modelu 

iPhone, kter® je vģdy doprov§zeno davovĨm ġ²lenstv²m, pŚestoģe mus²m uznat, ģe zmŊny 

v modelech bĨvaj² vskutku prospŊġn®. (Ale ne natolik, aby ļlovŊk stanoval 2 dny na ulici 

pŚed prodejnou.) 

 Nyn² se objevujeme na n§mŊst² pŚi oslav§ch Nov®ho roku. ĻasovĨ posun je tento-

kr§t pŚibliģnŊ 15 let. V t®to sc®nŊ jsem se jiģ nesoustŚedil pouze na rodinu, ale na celkovou 

spoleļnost. Vid²me naġe hrdiny, kteŚ² si oslav nikterak neuģ²vaj² a typicky hled² do svĨch 

telefonŢ. Po chvilce n§sleduje tradiļn² silvestrovskĨ odpoļet. Lid® se vġichni jako ovce po 

odbit² zvonu pŚest§vaj² vŊnovat svĨm mobilŢm a m²sto toho si vġichni mlļky fot² pr§vŊ 

spuġtŊnĨ ohŔostroj. T²mto poukazuju na jedince, kteŚ² se rozhodli sv® pŚ²jemn® ģivotn² 

situace zachycovat do pŚ²strojŢ, m²sto aby tyto chv²le v pr§vŊ danĨ moment proģ²vali.  

 Z§bŊr na samotnĨ ohŔostroj se postupnŊ oddaluje a my tuto senzaci nyn² vid²me na 

displeji mobilu, kterĨ v rukou tŚ²m§ jiģ starĨ hlavn² hrdina. Pohled na ġpinavĨ ponurĨ po-

koj naznaļuje, ģe naġe postavy opravdu nic jin®ho neģ jejich telefony nezaj²m§. Tentokr§t 

je ļasovĨ posun snad nejvŊtġ², ale nejistĨ. ProstŊ vid²me v kŚeslech sedŊt star®ho dŢchodce. 

Osud manģelky a syna ponech§v§m na fantazii div§ka. Po chv²li pŚehr§v§n² ohŔostroje 

mobil divnŊ zaprsk§ a konļ² svŢj ģivot. StaŚec toto samozŚejmŊ sleduje s obrovskĨm stra-

chem v oļ²ch a vĨraznŊ dĨch§. Z jeho paniky jej vyruġ² aģ r§na, kter§ zvukovŊ (nikoli vi-
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zu§lnŊ) popisuje rozb²jen² skla. V tomto pŚ²padŊ rozb²jen² sklenŊn®ho okna (poļ²t§m s t²m, 

ģe toto div§k jasnŊ pochop², obzvl§ġŠ d²ky kontextu, v nŊmģ je sc®na zaŚazena). Ke kŚeslu 

se okamģitŊ po r§nŊ pŚikut§l² jablko (a staŚec se pŚedkl§n², aby jej spatŚil). N§sleduj²c² po-

hled z prvn² osoby kompoziļnŊ kop²ruje z§bŊr z ¼vodu filmu, ve kter®m se chlapci 

k noh§m pŚikut§l² jablko. Sc®na se rozplĨv§ a div§kovi jasnŊ prezentuje, ģe celĨ ģivot 

hlavn²ho hrdiny a vlastnŊ skoro celĨ film je pouhou iluz² toho, co by se stalo, kdyby pŚe-

vzal telefon a proto s telefonem nakl§d§ po sv®m. Shazuje jej Jobsovi z ruky, mobil dopad§ 

na zem, tŚ²ġt² se na mal® kousky a t²mto uzav²r§ film. 
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3 INSPIRAĻNĉ ZDROJE 

V t®to kapitole se budu vŊnovat hlavn²m inspiraļn²m zdrojŢm, jeģ mŊ dovedly 

k realizaci sn²mku. ChtŊl bych zdŢraznit pŚev§ģnŊ ¼lohu ģivotn²ch situac², kter® mne popu-

dily k zamyġlen² nad probl®mem, na kterĨ v m®m filmu poukazuji. V druh® ļ§sti t®to kapi-

toly uvedu umŊlce, kteŚ² mŊ nejv²ce inspirovali, co se tĨļe estetick®ho proveden² jejich dŊl 

a proļ pr§vŊ tento zpŢsob zpracov§n² nejl®pe sed² moj² myġlence. 

 

3.1 Inspirace vlastn² tvorbou 

PrvnŊ bych r§d vyj§dŚil, ģe tak jako mŊ ovlivnili lid® a jejich pr§ce zde zm²nŊn§, tak i 

stejnĨm pod²lem mou osobu utv§Śely sn²mky, kter® jsou mi, jak se Ś²k§, proti srsti. D²ky 

jasn® eliminaci filmovĨch postupŢ a vizu§ln²ch stylŢ, kter® mŊ v nejļistġ²m slova smyslu 

odpuzuj², z²sk§v§ mŢj vkus jasnŊjġ² podobu a m§ vize je t²m p§dem uchopitelnŊjġ². Nebudu 

zde ovġem uv§dŊt ani jedno takov® umŊleck® d²lo ļi autora. A to aŠ uģ z mor§ln²ch dŢvodŢ 

ļi faktu, ģe lid® dok§ģou do negativn²ch pocitŢ vloģit v²ce v§ġnŊ. J§ sice takovĨ ļlovŊk 

nejsem, ale nechci riskovat situaci, kdy se vytrhnu z transu po 5 hodin§ch s 50 stranami 

nepublikovateln®ho textu. 

SamotnĨ n§zev t®to podkapitoly se nese ve dvou rovin§ch. Ta prvn² je obecn§ inspi-

race mou pŚedeġlou tvorbou a ta druh§ rovina je inspirace konkr®tn²m d²lem. Ale postupnŊ. 

Mohl bych vyjmenovat neskuteļnŊ obrovskou ġk§lu umŊlcŢ napŚ²ļ vġemi m®dii, 

abych pro nez§visl®ho pozorovatele stvoŚil jistou inspiraļn² mozaiku m®ho stylu (a to tak® 

struļnŊ dŊl§m v dalġ² kapitole), ale pravdou je, ģe nic pro mŊ nen² tak inspirativn² a moti-

vuj²c² jako chuŠ pŚekonat svou dosavadn² tvorbu a vylepġen² jiģ nabytĨch zkuġenost². BŊ-

hem studia nastaly chv²le, kdy jsem si nebyl jist, ģe je pro mne animace tou spr§vnou ces-

tou. PŚece jenom jsem ļlovŊk s Ăilustraļn²m myġlen²mñ a pŚi kreativn²m procesu se radġi 

nech§m v®st intuic², a to aŠ uģ v hudbŊ ļi vizu§ln²m umŊn². Nejl®pe se mi tvoŚ² bez zada-

n®ho t®matu, ponŊvadģ takto nec²t²m ģ§dnĨ tlak a vĨsledn® d²lo mŊ tud²ģ v²ce naplŔuje a 

pŚekvap², jelikoģ na zaļ§tku tvorby nem§m ponŊt², co mi vlastnŊ pod rukama vznikne. Mu-

sel jsem tedy pro studium tohoto oboru radik§lnŊ pozmŊnit mŢj pŚ²stup k pr§ci a to pro mŊ 

byl velice n§roļnĨ ¼kol. D²ky tomu jsem pos²lil svou chuŠ do budouc²ch projektŢ a jiģ bŊ-

hem poļ§teļn²ch f§z² vĨroby bakal§Śsk® pr§ce zaļal pŚemĨġlet o dalġ²ch projektech. Mno-

hokr§t se mi stalo, ģe jsem se pod²val na sc®nu stvoŚenou p§r mŊs²cŢ pŚed finalizac² a 
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ihned jsem ji chtŊl radik§lnŊ pŚekopat. Ļasov§ t²seŔ mi tohle bohuģel neumoģnila, ale ve 

vĨsledku to beru pouze jako pozitivn² vŊc, jelikoģ takhle v²m co v budoucnu zlepġovat. 

Nyn² k druh® rovinŊ podkapitoly. Vezmu to hezky popoŚadŊ. Tato bakal§Śsk§ pr§ce 

nebyla vytvoŚena v Ś§dnĨ term²n, ale aģ o rok pozdŊji, protoģe jsem v tŚet²m roļn²ku vŊno-

val ļas a ¼sil² jin®mu projektu. ĠŠastnou n§hodou se ud§lo to, ģe mŊ a 2 dalġ²m studentŢm 

byla nab²dnuta moģnost vytvoŚit animovanou znŊlku pro 54. roļn²k Zl²n Film Festival. 

SamozŚejmŊ jsme nemohli odm²tnout, ponŊvadģ se jedn§ o velice prestiģn² nab²dku, ob-

zvl§ġŠ pokud jde o spolupr§ci s Ļeskou televiz². Pustili jsme tedy s nadġen²m do t®to za-

k§zky a na poŚ§dn® zpracov§n² bakal§Śsk®ho filmu nezbyl ļas. Na zaļ§tku jsme vġichni tŚi 

stvoŚili sv® vlastn² osobit® n§vrhy postav a pr§vŊ ty m® byly vybr§ny pro fin§ln² zpracov§-

n². Kdyģ jsem pak na zaļ§tku rozvolnŊn®ho roku zaļal vytv§Śet jasnou podobu charakterŢ 

pro tento film, zjistil jsem, ģe jsou aģ podezŚele podobn® postav§m ze spotu pro ZFF, 

aspoŔ co se tĨļe obliļejŢ. SamozŚejmŊ mi tato podvŊdom§ inspirace vŢbec nevadila, jeli-

koģ byly tyto n§vrhy vybr§ny pr§vŊ kvŢli vysok®mu faktoru l²bivosti a roztomilosti. Ve 

vĨsledku si ovġem uvŊdomuji, ģe m§m pŚi sv® tvorbŊ velkou n§klonnost k postav§m 

s velkĨma oļima. Kdyģ toto sp§ruju s jednoduchou linkou a obecnĨm omezen²m detailŢ na 

tv§Ś²ch animovanĨch postav tak zjiġŠuju, ģe pŚi tŊchto krit®ri²ch si budou postavy vģdy 

relativnŊ podobn®. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Obr. 1: postavy ze ZFF spotu   
































